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odpychajac sie od niej jak od poreczy. Im gwaltowniej sie odpychamy

(gwaltownie przekrecamy tyczke wokól osi równoleglej do liny), i im wiekszy

jest moment bezwladnosci tyczki, tym bardziej przypomina ona umocowana

porecz. Oczywiscie, zamiast tyczki mozna uzywac wlasnych konczyn czy

parasolki (w tym przypadku wazny jest opór powietrza przy gwaltownych

ruchach). Kazdy to robi odruchowo na równowazni. Najlepiej to widac tuz przed

spadnieciem. Czasami za pomoca gwaltownego ruchu udaje nam sie równowage

przywrócic. W kazdym razie okrzyk "malarz, trzym sie pedzla, bo drabina leci!"

nie jest wcale taki bezsensowny.

N a koniec ostrzezenie. Chodzenie po linie, nawet z tyczka, wymaga zmudnego

treningu i nikomu nie radze próbowac na wysokosci wyzszej niz pól metra.

Autor i redakcja nie ponosza zadnej odpowiedzialnosci za wykorzystywanie

tego artykulu do nauki sztuk cyrkowych. Choc rozumienie fizycznych podstaw

ewolucji akrobatycznej moze pomóc w jej opanowaniu, to od rozumienia do

umiejetnosci droga daleka. No to usiadzmy przed droga na tytulowym krzesle

tak jak na rysunku 1. Proste w lokciach rece, oparte na zlaczonych kolanach

zgietych pod katem prostym. Jezeli komus uda sie wstac, nie zginajac lokci,

nie odrywajac rak od zlaczonych kolan i nie odrywajac stóp od podlogi, to ma

gotowy numer cyrkowy bez wchodzenia na line.

Mala Delte przygotowal Piotr ZALEWSKI

Aktualnosci (nie tylko) fizyczne

W dniach od 20. do 26. marca w Georgia World

Congress Center w Atlancie odbyl sie Centennial

M eeting oj the A merican Physical Society. Wedlug

organizatorów bylo to najwieksze spotkanie fizyków

w historii, zorganizowane, jak sama nazwa wskazuje, dla

uczczenia stulecia APS - Amerykanskiego Towarzystwa

Fizycznego.

Ponad 11 tysiecy naukowców uczestniczylo w prawie

tysiacu 2-3 godzinnych sesji po kilka-kilkanascie

referatów kazda. Katalog tytulów sesji przypominal

rozklad lotów duzej linii lotniczej, a krótkie streszczenia

referatów wreczono uczestnikom w postaci dwóch

grubych ksiazek telefonicznych. Wiekszosc referatów

miala dokladnie okreslony i skrupulatnie odmierzany

czas trwania: 10 minut plus 2 minuty na pytania

i odpowiedzi. Mniej wiecej co drugi uczestnik mial

przynajmniej jedno swoje (podwójne) 5 minut. Stopien

komplikacji samego centrum i jego otoczenia (olbrzymia

hala sportowa, kwatera glówna CNN, przebiegajaca

przez srodek linia kolejowa) potegowaly wrazenie

uczestniczenia w jakiejs surrealistycznej podrózy.

Trudno powiedziec, czy w trakcie tej konferencji

dokonal sie jakis przelom w fizyce, czy zostalo

ogloszone jakies naprawde epokowe osiagniecie.

Mysle, ze nie. Pewne jest natomiast, ze konferencja

udowodnila wszechobecnosc fizyki i fizyków. Gdybym

mial wybrac tylko cztery hasla charakteryzujace to

spotkanie, a wiec chyba i wspólczesna fizyke, to bylyby

to: interdyscyplinarnosc, nowe materialy, mechanika
kwantowa oraz warunki ekstremalne.

Ogranicze sie do podania dwóch przykladów. Kilka

doniesien dotyczylo zastosowan najpotezniejszego

petawatowego, femtosekundowego lasera zbudowanego

w Livermore. Tom Cowan poinformowal o pierwszym ze

zlota elektronów o energii do 100 MeV, przypadku
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wybicia rozbiciu jader uranu i wytworzeniu par

elektron-pozyton za pomoca lasera, a Todd Ditmire

doniósl o syntezie termojadrowej, w której (za pomoca

tego samego lasera) z gazowego deuteru otrzymano

jadra trytu i wolne neutrony (w zestawie mieszczacym

sie na nocnym stoliku). Natomiast Ida Lee starala

sie przekonac uczestników konferencji, ze nastepna

generacja urzadzen opto-elektronicznych zamiast

na krzemie, moze zostac oparta na - szpinaku. Jej

i wspólpracownikom udalo sie wytworzyc za pomoca

platyny elektryczny kontakt z fotosyntetyzujaca

membrana proteinowa.

Spotkanie w Atlancie mialo szereg imprez

towarzyszacych. Poczawszy od plenarnych (choc

odbywanych równolegle) sesji podsumowujacych

dokonania róznych dziedzin fizyki i wplywu fizyki

na inne dziedziny z udzialem wielu laureatów

Nagrody Nobla, przez róznego rodzaju wystawy,

do popularnych referatów w samym centrum

kongresowym i poza nim. Wsród tych ostatnich kilka

zasluguje na wyróznienie. Na przyklad Ken Laws

z ujmujaca prostota przedstawil "fizyke tanca". Wraz

z tancerka wykonal sekwencje taneczna, zawierajaca

elementy (przy blizszej analizie) pozornie sprzeczne

z prawami mechaniki, a w rzeczywistosci wlasnie na

nich oparte. Z kolei Richard E. Berg przeprowadzil

"test na inteligencje fizyczna", to znaczy próbe

demokratycznego przewidzenia wyników prostych, acz

podchwytliwych demonstracji fizycznych, w czasie

której udalo mu sie wyprowadzic w pole chyba

wszystkich obecnych na sali.

Ostatniego dnia konferencja plynnie przeszla w kolejna

(troche lepiej rozreklamowana) impreze - wystawe

wyposazenia wnetrz.

Piotr ZALEWSKI


